

جامعة الشرقية
A'SHARQIYAH UNIVERSITY



إنطلاق فعاليات الأسبوع التعريفي للطلبة الجدد للعام الأكاديمي 2023/2022 م بالجامعة

الفارسي يشارك في المؤتمر العلمي لأكاديمية السلطان قابوس لعلوم الشرطة

ورقة بحثية دولية تناقش العزل والزراعة العملية للبكتيريا بأمريكا

جامعة الشرقية تنظم معرضاً خبيراً للكتب المستعملة



مشرق الشمس - العدد الثالث والثلاثين
سبتمبر/2022



"مشرق الشمس"

مجلة شهرية تصدر من دائرة العلاقات العامة والإعلام عن مناشط وفعاليات وانجازات جامعة الشرقية.

الإشراف العام: نائب الرئيس للموارد والدعم المؤسسي

التدقيق اللغوي:

اللغة العربية: كلية الآداب والعلوم الإنسانية
اللغة الإنجليزية: دائرة العلاقات العامة و الإعلام

الإعداد والإخراج: دائرة العلاقات العامة و الإعلام

جامعة الشرقية



جامعة الشرقية تنظم معرضاً خيرياً للكتب المستعملة

للشؤون الأكاديمية والبحث العلمي وعدد من أعضاء الهيئتين الإدارية والأكاديمية وطلبة وطالبات الجامعة.



انطلاقاً من أهمية القراءة ونشر ثقافة التبرع بالكتب المستعملة في المجتمع، نظمت جامعة الشرقية ممثلة في مركز مصادر التعلم والذي يستمر لمدة يومين متتاليين "المعرض الخيري الثالث للكتب المستعملة". ويأتي الهدف من إقامة هذا المعرض إلى تشجيع أفراد المجتمع ومنتسبي الجامعة من موظفين وطلاب على العطاء من خلال التبرع بكتبهم المستعملة حتى يستفيد الآخرون منه من محبي القراءة وإقناء الكتب بمبالغ مخفضة. صاحب هذا المعرض عدد من الفعاليات المتنوعة أهمها توقيع كتاب "الأوجه المتقابلة" للكاتبة الطالبة نرجس: الشيزاوية وكتاب "نعيم عقلي ورماد قلبي" للكاتبة الطالبة الجيداء الراشدية إضافة إلى تقديم عدد من الورش ومسابقات متنوعة وأمسية شعرية. رعى إفتتاح المعرض البروفيسور يحيى الوهبي نائب رئيس الجامعة

ورقة بحثية دولية تناقش العزل والزراعة المعملية للبكتيريا بأمريكا

الشمال البحرية القاعية - غربي أستراليا من قبل جمعية علماء الأحياء البحرية بالمملكة المتحدة والتي نُشرت في عدد يوليو 2022 من مجلة "The Marine Biologist"



قدم الدكتور جاكسون أشانكونجوا استاذ مساعد أحياء بكلية العلوم التطبيقية والصحية ورقة بحثية إفتراضية بعنوان " العزل والزراعة المعملية لأنواع البكتيريا الزرقاء من المسطحات المائية شديدة الملوحة" والتي عقدت في جامعة ولاية ميشيغان بالولايات المتحدة الأمريكية. حيث ناقشت الورقة تحديد سلالتين من أنواع البكتيريا والتي تتواجد في البحيرات الشاطئية المالحة هما Synechococcus sp و Spirulina sp تقيّم العزلات من حيث كفاءتها في معالجة المياه المنتجة التي تم جمعها من حقول النفط ومراقبة نمو الخلايا إضافة إلى استخدام تقنية التخفيف التسلسلي وتوليفات المضادات الحيوية لتنتج مزرعة الطحالب وإستعراض أهم النتائج والتوصيات التي توصل إليها الباحث في ورقته البحثية. يذكر أن الدكتور أشانكونجوا تمت دعوته لكتابة مراجعة لكتاب حول "الطحالب الأسترالية - طحالب



إنطلاق فعاليات الأسبوع التعريفي للطلبة الجدد للعام الأكاديمي 2022/2023 م بالجامعة

اللغة الإنجليزية وتقنية المعلومات والرياضيات والمقابلات الشخصية لطلبة البرامج التربوية إضافة إلى معرض لجماعات الأنشطة الطلابية وأمسية ترفيهية ثقافية.



نظمت الجامعة بالقاعة الرئيسية بمبنى مركز الخدمات الطلابية فعاليات الأسبوع التعريفي للطلبة الجدد للفصل الأول من العام الأكاديمي 2022 / 2023 وذلك بإستقبال أكثر من 1400 طالباً وطالبة في مختلف التخصصات والبرامج التي تطرحها الجامعة. شمل البرنامج على لقاء البروفيسور فؤاد شديد رئيس الجامعة مع الطلبة الجدد والعديد من اللقاءات التعريفية وتقديم محاضرات متنوعة لعدد من الدوائر الخدمية مثل دائرة شؤون الطلبة والبرنامج التأسيسي والتعريف بدائرة القبول والتسجيل والدائرة المالية ودائرة تقنية المعلومات ومركز مصادر التعلم وخدمات دائرة السكن الداخلي ودائرة الشؤون الإدارية المتمثل في عيادة الجامعة وتعليمات الأمن والسلامة ولقاءات مع عمداء الكليات. كما تضمن البرنامج إختبارات تحديد المستوى في مواد

الفارسي يشارك في المؤتمر العلمي لأكاديمية السلطان قابوس لعلوم الشرطة

على مدار يومين 19 ورقة عمل بمشاركة نخبة من الباحثين والأكاديميين في ثلاثة محاور أساسية؛ يتناول الأول مسيرة شرطة عُمان السلطانية خلال خمسين عاماً، في حين يتطرق الثاني إلى الأبعاد الأمنية والقانونية للمتغيرات التقنية والاقتصادية والاجتماعية، ويسلط المحور الثالث الضوء على الآفاق المستقبلية للتعليم والتدريب والتأهيل الشرطي.

شارك الدكتور عبدالله الفارسي أستاذ الأصول والإدارة التربوية المساعد بقسم التربية بكلية الآداب والعلوم الإنسانية في المؤتمر العلمي الأول لأكاديمية السلطان قابوس لعلوم الشرطة والذي أقيم في الفترة من 19-20 سبتمبر 2022 تحت رعاية معالي الدكتورة رحمة المحروقية وزيرة التعليم العالي والبحث العلمي والابتكار وبحضور معالي الفريق حسن بن محسن الشريقي المفتش العام للشرطة والجمارك بدراسة حول " دور جامعة الشرقية بسلطنة عمان في تعزيز الأمن الفكري للطلبة من وجهة نظرهم". تناولت هذه الدراسة التعليم الجامعي والذي يعد أحد الركائز التي يعتمد عليها في بناء شخصية الأفراد وتقويم سلوكياتهم وتعديل أفكارهم واتجاهاتهم وأكدت على الدور الريادي التي تلعبه الجامعات في تعزيز الأمن الفكري للطلبة، من خلال دراسة دور جامعة الشرقية بسلطنة عمان في تعزيز الأمن الفكري لهم . الجدير بالذكر أن المؤتمر ناقش



The Launch of the Induction Week for the New Students of the Academic Year 2022/2023

The university has organized the induction week events for the new students of the first semester of the academic year 2022/2023. The events took place in the main hall of the building of the Student Services Center where more than 1,400 male and female students from various disciplines and programs were received. The program included the meeting of the President of the University Prof. Fouad Shedeed, with the new students. Also, various induction meetings were held, and a number of lectures were delivered by various several service departments at the university such as the Student Affairs Department, the Foundation Program, the Admission and Registration Department, the Finance Department, the Information Technology Department, the Learning Resource Center, the Hostel Services Department, the services of the Department of Housing and the Department

of Administrative Affairs represented by the university clinic, Security and Safety Department, and meetings with college deans. During the program, placement tests in English, information technology and mathematics were conducted as well as conducting personal interviews with the students of educational programs. In addition to organizing an exhibition of the student activities groups and a cultural entertainment evening.



Al Farsi Participates at the Scientific Conference of Sultan Qaboos Academy for Police Sciences

Dr. Abdullah Al-Farsi, Assistant Professor of Fundamentals and Educational Administration in the Department of Education at the College of Arts and Humanities, has participated at the first scientific conference of Sultan Qaboos Academy for Police Sciences, which was held from 19-20 September 2022. The conference was under the patronage of His Excellency Dr. Rahma Al Mahrouqi, Minister of Higher Education, Scientific Research and Innovation, and was attended by His Excellency Lieutenant-General Hassan Bin Mohsen Al Shauraiqi, Inspector General of Police and Customs. Dr. Al Farsi's participation at the conference was a study on 'The Role of A' Sharqiyah University in Enhancing the Students' Intellectual Security from their Own Perspectives'. This study dealt with university education, which is one of the pillars that are relied on in building the personalities of individuals, evaluating their behavior and modifying their beliefs and attitudes. It also emphasized the pioneering role the universities play in enhancing the intellectual se-

curity of students by exploring the role of A' Sharqiyah University in this regard in the Sultanate. It is worth mentioning that within two days and with the participation of distinguished group of researchers and academics, the conference discussed 19 worksheets in three different areas. The first one dealt with the journey of the Royal Oman Police during fifty years. The second one touched upon the security and legal dimensions of technical, economic and social variables. The third one shed light on the future prospects of police education, training and qualification.



A' Sharqiyah University Organizes a Charity Exhibition of Used Books

Reflecting the importance of reading and spreading the culture of donating used books in the community, A' Sharqiyah University, represented by the Learning Resources Center, has organized the "Third Charity Exhibition of Used Books", which was for two consecutive days. Organizing this exhibition aims to encourage community members and university's employees and students to give by donating their used books so that those who love reading can benefit from it and purchase books at reduced prices. The exhibition was accompanied by various events, such as the signing of the book "The Opposite Faces" by the student Narjes Al Shezawiya and the book "The Bliss my Mind and the Ash of my Heart" by the student Al-Jaida Al Rashidiya, in addition to organizing a number of workshops, some competitions and a

poetry evening. The opening of the exhibition was sponsored by Professor Yahya Al Wahaibi, Vice President for Academic Affairs and Scientific Research and attended by a number of administrative and academic staff and university students.



An International Research Paper Discussing Isolation and Laboratory Cultivation of Bacteria in America

Dr. Jackson Achankungwa, Assistant Professor of Biology, College of Applied and Health Sciences presented a hypothetical research paper entitled "Isolation and Laboratory Cultivation of Cyanobacteria Species from Hypersaline Water Bodies", which was held at Michigan State University in the USA. The paper discussed the identification of two taxa of bacteria that are found in saline lagoons which are *Spirulina* sp and *Synechococcus* sp, and the evaluation of the isolates in terms of their efficiency in treating the produced water collected from oil fields and monitoring cell growth. In addition to the use of serial dilution technique and antibiotic combinations to purify algae cultivation. The paper also reviewed the most important findings and recommendations reached by the researcher in his research pa-

per. It is worth to mention that Dr. Achankungwa was invited to write a review for the book on "Algae of Australia- Marine Benthic Algae of North – Western Australia by the Marine Biologist Association, which was published on the July issue of "The Marine Biologist".



"Mashreq A'Shams"

a monthly magazine published by Public relation and Media department, covers A'Sharqiyah University events, activities, and achievements.

- **General supervision: Deputy Vice Chancellor & Resources & Institutional Support**
- **Arabic language proofreading: College of Arts and Humanities.**
- **English Language Proofreading: Public Relation and Media Department**

A'sharqiyah University



The Launch of the Induction Week for the New Students of the Academic Year 2022/2023

Al Farsi Participates at the Scientific Conference of Sultan Qaboos Academy for Police Sciences

An International Research Paper Discussing Isolation and Laboratory Cultivation of Bacteria in America

A' Sharqiyah University Organizes a Charity Exhibition of Used Books



**Mashreq Al Shames-Issue 33
September/2022**

